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S tekmovanjem smo proslavili II. kongres KPS29. NOVEMBER
Pred petimi leti, 29. novembra 1943. 

so bili na drugem zasedanju AVNOJ-a 
sprejeti zgodovinskih sklepi; čeprav je 
v naši deželi in na svetu še divjala 
strašna vojna, so zmage naše narodno
osvobodilne vojske že omogočile ne le 
formalno, temveč tudi dejansko usta
novitev Demokrat ione federativne Ju
goslavije, ki je po popolni osvoboditvi 
in sprejetju ustave postala Federativ
na ljudska republika Jugoslavija.

te pred petimi leti si je naše ljud
stvo izvo ječalo demokratične svobo
ščine in revolucionarne pridobitve, ki 
so bile trdne osnove za nadaljnji re
volucionarni razvoj ter za sedanjo gra
ditev socializma. Prav zaradi tega, ker 
je ljudstvo spoznalo, da se ne bori le 
za osvoboditev izpod fašistične sužno- 
sti, temveč tudi za ljudsko državo in 
socialistične temelje, je bilo mogoče pri 
nas začeti ustvarjati pogoje za gradi
tev socializma že med vojno. Prav zato 
smo pa tudi mogli že o kratkih dveh 
letih po osvoboditvi na splošno obno
viti gospodarstvo, promet, naselja itd. 
ter tudi preiti v graditev, ki se je 
tako mogočno razmahnila med izpol
njevanjem petletke v teh prvih letih 
petletnega plana.

Zato tudi moremo zdaj samozavest
no proslavljati veliki praznik Repu
blike. 29. november, zakaj povsem jas
no je, da smo zmagali v letošnji hudi 
bitki o najtežavnejšem letu petletke. 
To leto je za izpolnitev petletke naj- 
odločilnejše, najusodnejše, je naglasil 
tovariš Kidrič. Številni najboljši delov
ni kolektivi velikih in manjših podje
tij, rudnikov in tovarn so to razumeli 
tako, da so svojo letno nalogo izpolnili 
pred 29. novembrom. Nekateri so kon
čali letošnji plan celo dva meseca in 
več pred rokom, mnogo prej kakor so 
se zavezali. Mnogi so se zelo žilavo bo
rili, da bi kljub vsem težavam, ki so 
se zdele nepremagljive, vendar izpol
nili plan do 29. novembra. Plansko leto 
se sicer konča ob koncu decembra, 
vendar je od leta do leta več kolek
tivov, ki jim je izpolnitev plana vsaj 
do 29. novembra vprašanje časti in 
dolžnosti. Zato zdaj že mnoga podjetja 
izpolnjujejo plan za prihodnje leto.

Med podjetji, ki so izpolnila svojo 
letno proizvodno nalogo pred 29. no
vembrom, je tudi naše, ki je izpolnilo 
letošnji plan po obsegu 8. t. m. Tudi 
naš delovni kolektiv je moral prema
govati precejšnje težave, da je mogel 
izpolniti plan. Toda prav v tem se pre
izkuša sleherni kolektiv — kako zna 
premagovali težave, kako vztraja v 
svojih prizadevanjih in odločnosti — 
da se izkaže, kakšne so njegove moral
ne vrline. Prav naš kolektiv, ki se bori 
Za čast najboljšega grafičnega kolek- 
kva o državi, se mora čim bolj odli
kovati predvsem pri izpolnjevanju pla
na, zakaj prvenstva ni mogoče doseči 
z lahkoto.

Seveda pa bi sami proizvodni uspe- 
ni ne bili dovolj. Tudi sindikalno delo 
mora potrditi, da smo zares zavedni 
borci za socializem. S to zavestjo pra
znujmo letošnji 29. november!

Na prireditvi v proslavo II. kongresa 
KPS so se naši proizvodni oddelki za
vezali počastiti kongres z enodnevnim 
tekmovanjem. Ni le pohvalno, da so pre
vzeli precej težke obveznosti, zlasti tik 
po težavni izpolnitvi letnega plana, tem
več tudi, ker so s tekmovanjem dosegli 
lepe uspehe.

Delovni kolektiv klišarne-bakrotisk se
je zavezal:

1. zvišanje produktivnega količnika za 
5%;

2. odprava vseh upravičenih in ne
upravičenih izostankov med kongresom;

3. nobene zamude v kongresnih dneh;
4. utrditev delovne discipline; '
5. razni interni ukrepi za izboljšanje 

organizacije dela v oddelku.
Oddelek strojnice je sprejel naslednje 

obveznosti:
1. nobene zamude;
2. nobenih neupravičenih izostankov;

Tretjič udarnik
Na naši proslavi Dneva republike bo 

že tretjič proglašen za udarnika strojni 
stavec tov. Maver Ivan, ki je izpolnil

•■rse pogoje za dosego tega častnega na
slova in presegal delovno normo v zad
njih treh mesecih povprečno za 21%. — 
Iskreno čestitamo!

Republika
Od zmag do zmag pot vodi do

AVNOJ-a,
iz iboja v 'boj in v nove ofenzive, 
da zmage vse ostale bodo žive, 
da bo država nova krona boja.

Na živih temeljih država rase ■— 
od dne do dne jo z delom vsi

krepimo,
že peto leto z njo še mi živimo 
za novega človeka, boljše čase.

Za nas se boji niso še končali: 
država naša mora stalno rasti, 
preteklost, zaostalost, mrak prerasti;

zato smo se odločno zavezali: 
Življenju, dobi damo mi obliko, 
zgradimo novo, silno republiko!

Fr. Slokan

3. nobenih upravičenih izostankov;
4. zares pravilni odnos do dela, da 

vsi stroji dosežejo določeni količnik;
5. čim manj pomožnih ur, tako da bo

mo pri vseh strojih dosegli dnevni plan;
6. število makulatur bomo zmanjšali 

na minimum.
V ročni stavnici so se zavezali:
1. opravili bomo 90 produktivnih ur;
2. normirani količnik bomo dvignili na 

52%, normiranih ur pa na 23%;
3. nobenih neupravičenih izostankov;
V strojni stavnici so prevzeli nasled

nje obveznosti:
!. zvišali bomo delo po normah za

10%;

2. norme bomo presegli za 10%;
3. neupravičene izostanke in zamuja

nje 'bomo odpravili stoodstotno;
4. zmanjšali bomo število neproduktiv

nih ur za 50%;
5. na podlagi teh obveznosti bomo 

dvignili produktivni količnik za 10% in
6. presegli dnevni plan za 20%.
Oddelek litografije se je zavezal:
1. odpraviti ali skrčiti na minimum 

izostanke in zamude, utrditi delovno di
sciplino;

2. povečati odstotek dela po normah 
v vseh oddelkih litografije;

3. v offset-strojnici:
a) stroj »Planeta« — v tisku so lepaki 

za revijo s 5500 naklade, tribarvno; do
ločeno 20 ur, zavezali smo se pa, da 
bomo delo opravili v 16 urah;

b) stroj »Leipzig« — v tisku je ovitek 
»Prešernove knjižnice«, šestbarvno, 8500 
naklade; določeno 65 ur, obveznost 55 ur;

c) na velikem offsetnem stroju je v 
tisku krojna pola »Naša žena« — normi
rano 11.000 'dnevno (v dveh posadih), ob
veznost 12.500;

4. dvig produkcije v pretisku za 15 
do 20%;

5. dvig produkcije in večji odstotek 
dela po normah v lito-risalnici.

To so bile obveznosti, zdaj si pa 
oglejmo, kako se je to pokazalo v pro
dukciji 11. novembra!

Plan smo presegli za 32%;
storilnost se je povečala za 22%;
odstotek dela po normah se je dvignil 

za 17%;
povprečno smo presegali norme za 18%;
delovna disciplina se je izboljšala za 

54%.
Najboljše individualne rezultate so 

dosegli:
v ročni stavnici tov. Jereb, ki je pre

segel normo za 122%;
v iklišarni tov. Štrukelj, ki je presegel 

normo za 121%;
v strojni stavnici so z boljšo organi

zacijo dela pripomogli, da je oddelek pre
segel plan za 27%.

Tako je naš delovni kolektiv zares 
lepo proslavil II. kongres KPS in se tako 
uvrstil med tiste številne delovne kolek
tive v Sloveniji, ki so največ pripomogli, 
da je vse naše delovno ljudstvo manife
stiralo svojo zavednost ter pokazalo, da 
se je zavedalo pomena kongresa.
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Naša proslava ob II. kongresu KPS
Naši proslavi v počastitev II. kon

gresa KPS dne 10- t. m. je dalo pred
vsem poudarek posebno vzdušje, ki je 
zavladalo, ko jp delovni kolektiv iz
polnil svojo letno nalogo. Na proslavo 
smo prišli z zadoščenjem, da smo ven 
dar nekaj dosegli, da nismo med zad
njimi in da ima zato prireditev tem 
večjo vrednost Slovesno občutje je 
poglobila tudi učinkovita, čeprav skrom
na okrasitev dvorane. Udeležba je bila 
razmeroma lepa.

Med referatom tov. S, Vošnjaka, ki 
je zajel dovolj široko in precej, glo
boko historiat Komunistične partije 
Slovenije, nam je še tem bolj živo 
stopil pned oči pomen 11. kongresa- 
Govornik je naglasil, da vloge KPS ne 
moremo ločiti od zgodovine KPJ, ki je 
bila ustvarjalec enotnosti naših naro
dov. V Sloveniji se je začela Partija 
ponovno krepiti že leta 1932. Tedaj so 
vodili partijsko delo iz Ljubljane to
variši Kardelj, Kidrič in Leskošek. De
javnost Partije se je kazala med dru
gim zlasti v velikih etavkovnin giba
njih; v letih 1935—1936 je stavkalo v 
Sloveniji; okrog 2:5.000 delavcev.

Že lata 1934 je bil na IV. partijski 
konferenci sprejet sklep, da se usta
novita Komunistična partija llrvaitske 
in Slovenije- Sklep je bil uresničen 
leta 1937, ko se je tovariš Kardelj 
vrnil iz tujine. Naša Partija se je v 
dolgoletnih bojih in med delom uspo
sobila, da je ob fašističnem napadu na 
Jugoslavijo mogla stopiti na čelo mno
žic ter jih potem vodila do zmage.

Govornik se je končno dotaknil še 
pomembne vloge Partije v sedanjosti.

Naglasil je, kako živo se je izpričala 
velikanska moralna sila Partije prav 
zdaj med kampanjo drugih kompartij 
prot; naši Partiji.

V imenu vodstva podjetja, je tov. 
B. Čeč poročal, da so oddelki S. t- m. 
izpolnili plan. Zahvalil se je delavcem 
za njihovo požrtvovalnost itn jih iz- 
podbujal z nadaljnjim uspehom.

Umetniški del prireditve je obsegal 
recitacije in nastop moškega pevskega 
zbora »Jože Moškirič«, v katerem sode
lujejo številni grafični delavci. Z veli
kim uspehom so zapeli dve pesmi, na 
žalost pa niso utegnili nič dodati, če
prav smo vsi želeli, da bi nas ne zapu
stili tako naglo.

Recitacije so b.le dobro priprav
ljene in vsebinsko posrečeno izbrane. 
Ančka Vrtačnikova je recitirala z ob
čutkom Kajuhovo pesem »Pa tisoč 
letih«, tov- Vrhovcev a razmeroma zelo 
težko in obsežno Majakovskega »Okto
ber«, Bojan Ajdič Klopčičevo »Drejčnik 
Andrej govori« in Fr. Svetic ''ki je tudi 
vodil prireditev kot predsednik kul- 
turnoprosvetne komisije) Sel škarjevo 
»Martinova peč«. Umetniško višino je 
dosegla zlasti Ajdičeva recitacija.

Končno je pa treba obžalovati, da 
se nam ni spet posrečilo uresničiti 
zamisli, ki je bila že tolikokrat v raz
pravi: še vedno nismo zbrali pevcev 
in pevk iz vrst našega kolektiva in ne 
organizirali vseh, ki imajo veselje do 
petja, v skromnem zboru. V kulturno- 
prosvetni komisiji so sklenili, da bo 
naš zbor prvič nastopil na tej proslavi. 
Zakaj ni nastopil?

Pregled dela naše podružnice v oktobru
Kakor znano, je ibil upravni odbor 

naše podružnice oktobra reorganiziran. 
Upravni odbor je zdaj sestavljen takole: 
Predsednik Marjan Možina, tajnik Jože 
Neuman, blagajničarka Minka Kamel, ta
rifa in tekmovanje J. Paradiž, kultura in 
prosveta Fr, Svetic, racionalizacija B. Čeč, 
zaščita dela Gašperlin, socialno skrbstvo 
in dopusti J, Urbančič, preskrba Metlar 
in fizkultura Merlak; nadzorni odbor: 
Vrhovnik, Orel in Goslar. Do izvolitve 
delovnega inšpektorja bo vodil inšpek
torske posle tov. Možina.

Upravni odbor je imel oktobra tri se
je. Na sejah so obravnavali naloge pred
kongresnih akcij, o planu, preskrbi, poži
vitvi mladinske organizacije, o počitni
škem domu, zidanju stanovanj in o tarif
nih vprašanjih.

V oktobru je bil množični sestanek; 
na njem so člani potrdili ko op taci jo no
vih članov v upravni odbor. Po grupah 
je bilo trinajst sestankov. Sestanki so 
imeli po večini obliko- proizvodnih kon
ferenc. Razen tega so razpravljali o pro
stovoljnem delu in akcijah med pred
kongresnim tekmovanjem.

Glavno delo organizacijskega sektor
ja v oktobru je bila utrditev .grupnih od
borov, delo za povezavo med grupami in 
upravnim odborom ter izpopolnitev ko
misij.

Kultura in prosveta. — Komisija je 
oktobra priredila dve predavanji za ideo
loško vzgojo članstva: 1. oktobra o zgo
dovini KPJ in 15. oktobra o referatu to
variša Kardelja na V, kongresu KPJ.

Dne 22. oktobra smo imeli proslavo 
v proslavo I. kongresa ESJ. Na dnevnem 
redu je bil referat o pomenu kongresa, 
dalje poročilo o prostovoljnem delu in 
dve recitaciji. S proslave smo odposlali 
resolucijo I. kongresu ESJ.

Dne 27. oktobra smo priredili umet
niško prireditev.

Oktobra je komisija priskrbela stole 
za dvorano. — Propagirali smo udeležbo 
na koncertu društva Jože Moškrič.

Tarifa in tekmovanje. — Komisija je 
_ predložila vodstvu podjetja osem pred

logov iz vrst delavcev. Delavci so pred
lagali izboljšanje organizacije dela; pred
logi so bili takoj uresničeni. Posrečilo se 
nam je odpraviti birokratično poslovanje 
v skladišču. Prepričali smo se, ali so bili 
uresničeni sklepi zadnje proizvodne kon
ference. Kolektiv se je zavezal, da bo 
do 10. novembra (do začetka kongresa 
KPS) izpolnil proizvodni plan. V dneh 
kongresa ESJ so člani' delali prostovoljno 
v podjetju in na stavbiščih.

Strokovni tečaji se nadaljujejo. Pri
rejeni so bili tečaji: tečaj za slovenščino 
m odpravo revizij ter napak pri stavlje
nju (3 predava In jia); za stavljenje not (dva
krat) in tečaj za knjigoveze (trikrat). 
Komisija je začela zbirati strokovno lite
raturo, ki bo v pomoč mladim tovarišem.

V preteklem mesecu so bile korigi
rane norme v strojni stavnici, knjigovez
nici in kemigrafiji. Nepravilnosti, ki jih- 
je povzročilo vodstvo podjetja, so bile 
takoj odpravljene.

Komisija je reševala vprašanje plač 
korektorjev; vprašanje je rešila tako, ka
kor je rešeno pri Slov. poročevalcu.

Komisija za zaščito dela. — Oktobra 
so bile uvedene naslednje izboljšave:

V spodnji knjigotiskarski strojnici so 
sezidali opečno steno namesto doseda
nje lesene. Priskrbeli so nove ventila
torje, ki so jih montirali v litografski 
strojnici, v brusilnici bakrotiska, knjigo
veznici, knjigotiskarski strojnici in ste- 
reotipiji. V litografski strojnici so name

stili nove zvončaste senčnike na svetil
kah. Osnažili in prebelili so vratarjevo 
ložo. V koreiktorski sobi so namestili nov 
radiator. Preslikali so uredniške prosto
re. Strežno osebje v menzi je dobilo ha
lje. — Prostore v podjetju je pregledala, 
komisija za inšpekcijo dela. Dala je na
vodila za izboljšave in odpravo pomanjk
ljivosti.

Komisija za preskrbo. —; Komisija je 
oktobra razdelila med članstvo 45 kub. 
metrov drv, 4488 kg zelja, 228 litrov vina, 
80 rut, 1400 britvic in 500 kg marmelade.

Fizkultura. — Odbojka: za sindikalno 
prvenstvo je bilo odigranih 8 tekem. — 
V končnem plasmaju smo zasedli 7. me
sto. V predkongresnem tekmovanju, kr 
ga je napovedal »Slovenski poročevalec«, 
smo zmagali.

Lahka atletika: na tekmovanju za gra
fično prvenstvo v Celju smo dosegli na
slednic rezultate: moški, peteroboj I. me
sto; ženske, troboj I. mesto; posamezno, 
moški 100 in 400 m I, mesto; ženske 60 m 
in met pentlje I. mesto; balkanska šta
feta I. mesto; jesenski kros 4. in 5. mesto.

Namizni tenis: Odigrana je bila samo 
tekma med »Ljudsko pravico« in Mari
borsko tiskarno. Zmagala je LP s 5:0.

Nogomet: Oktobra smo sodelovali v
tekmi za trening s FD Krimom. Zmagal 
je Krim 2:1. Sodelovali smo na grafič
nem prvenstvu v Celju. Zasedli smo 
2. mesto.

KAJ JE
Z DRUŽBENO KONTROLO?
Peti plenum CO Enotnih sindikatov 

•Tugoslaivije je med drugim sprejel sklep, 
da imorajo tudi sindikalne organizacije 
sistematično kontrolirati delavsko pre
skrbo ter da je treba v ta namen organi
zirati družbeno kontrolo pri komisijah 
za preskrbo in stanovanja. Centralni od
bor je izdal navodilo za delovanje im or
ganizacijo družbene kontrole. Kontrolo 
bi morali uvesti pri vseh sindikalnih po
družnicah, ki popolnoma aii deloma 
oskrbujejo delavstvo.

Kontrolorje voli sindikalno članstvo 
na rednih konferencah, predlaga jih pa 
upravni odbor podružnice. Glasovanje je 
javno. Upravni odbor določi na seji šte
vilo kontrolorjev za vse stroke preskrbe 
po številu zaposlenih delavcev. Mandat 
kontrolorjev traja pol leta.

Glavna naloga družbene kontrole je, 
da pomaga komisiji za preskrbo in sta
novanje kontrolirati delavsko preskrbo-

Kontrolorji opravljajo vse delo prosto
voljno izven delovnega časa. Vse napake 
im nepravilnosti, -ki jih odkrijejo, mo
rajo čimprej odpraviti. O večjih napakah 
morajo sestaviti zapisnik in ga poslati 
odboru sindikalne podružnice. Najboljši 
način deta družbene kontrole je, če ima
jo kontrolorji stalen stik z delavci in 
nameščenci, ki so zaposleni z delavsko 
preskrbo.

V prod jetijih in ustanovah, kjer je or
ganizirana delavska preskrba, bii morali 
takoj uvesti družbeno kontrolo. Kjer j® 
v družbeni kontroli čim več zavednih 
delavcev, se tem teže vrinejo napake. X 
družbeno kontrolo je mogoče že v naprej 
odpraviti razne napake. Kontrolorji lah
ko mnogo koristijo svojemu delovnemu 
kolektivu. Anton Zrnec
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Plenum po reorganizaciji upravnega odbora
Preden se je naš upravni odbor letos 

reorganiziral, je bil 10. avgusta plenum; 
udeležiti bi se ga morali razen članov 
upravnega in nadzornega odbora tudi de
lavci komisij in grupni referenti. Udeležba 
pa ni bila nič večja, kakor če bi imel 
upravni odbor Je redno sejo. Plenum je 
predvsem pokazal, da je zavladalo v naši 
podružnici še večje mrtvilo, čeprav je 
bilo iz poročil posameznih komisij raz
vidno, da so komisije vendar več ali manj 
delale. V sredo 25. t. m. je pa ibil prvi 
plenum po reorganizaciji upravnega od
bora. To je bil v resnici plenum že po 
udeležbi naših sindikalnih delavcev. 
Zbrali smo se v veliki dvorani, kr je bila 
približno do tretjine zasedena.

KATERA PANOGA SINDIKALNEGA 
DELA JE POGLAVITNA?

Po nagovoru tov. predsednika M. Mo
žine, ki je pozdravil zastopnika višjih 
sindikalnih forumov, za GO tov. Jarca 
in za krajevni odbor tov. V. Kralja, je 
najprej poročal o nalogah kulturno-pro- 
svetnega dela predsednik kulturno-pro
svetne komisije tov. Fr. Svetle. Pozneje 
med razpravo so ponovno naglašali, kako 
silno pomembno in potrebno je kuiltumo- 
prosvetno delo zlasti še v naši podružnici. 
Iz diskusije je izzvenelo, da delavci kul
turno-prosvetne komisije ne .uživajo- do
volj podpore prav od tistih tovarišev, ki 
bi bili poklicani pomagati najbolj po svo
ji višji ideološki in kulturni ravni.

KULTURNO-PROSVETNA KOMISIJA 
IN ČLANSTVO

Iz poročila predsednika kulturno-pro- 
svetne komisije je pa razvidno, kako sil
no obsežne so naloge te komisije in da 
je potrebna cela vrsta organizacijskih 
prijemov. Prvi kongres ES J je naložil 
sindikalnim organizacijam na področju 
kultumo-iprosvetnega dela dolgo vrsto 
zelo odgovornih nalog, ki jih je tov. Sve
tle razčlenil in prikazal v luči našega 
dela. Izkazalo se je zlasti, da komisija 
ne more doseči zadovoljivih uspehov, ker 
nimamo dobrega (prav za prav niti sla
bega) agitacijskega aktiva, ki bi deloval 
v neposrednem stiku s članstvom. Mnogo 
našega -članstva je apolitičnega. Komisija 
nikakor ne zanemarja ideološke vzgoje 
članstva, toda doslej še nismo našli nači
na, kako bi večino članstva pritegnili k 
id eol o ško-polit ion emu izobraževanju in 
delu. Komisija prireja predavanja in -dru- 
8e prireditve. Udeležba je pa tako slaba, 
da se vprašujemo, za koga je bila prire
ditev prav za prav -prirejena. Podružnica 
Prejema sindikalni tisk (»Rad«, »Grafički 
rad«, »Delavsko enotnost«), članstvo se 
Pa tega, svojega tiska otepa. (Na -ple
numu ni nihče -o-menil, kako slabo sode- 
r1')0 članstvo pri našem notranjem sindi
kalnem glasilu.)

mnogo dela — malo uspehov

Iz poročila predsednika kulturno-pro- 
Vetne. komisije je mogoče posneti, da 

^emisija sicer mnogo dela, -da so pa njeni 
speJu v primeri s tem del-om mnogo pre- 
aj-hni.^ Vsiljuje se vprašanje, kaj bi ko- 
•sija še mogla in morala narediti. Naša 

odružnica ima precej sredstev za svo:e 
u lurno-prosvetno -del-o, tako da bi io 

- arsikateira druga zavidala: r-deči koti- 
, 6 knjžnico in -čitalnico, svoj vestnik. 

s.,0 lk'° dvorano . . . Velika večina č-Ian- 
»,Va se Pa za vse to niti ne zmeni ■— 
‘Svilne dobre knjige ležijo -že nad le-t-o 
ni skoraj nedotaknjene. V vestnik do- 

P'*U'e le nekaj ljudi izmed 450 pismenih. 
° se kaže na drugi strani: pri nas še

ne poznamo pravega socialističnega odno
sa do dela; premalo se zanimamo za iz
polnjevanje petletke; na sindikat in nje
govo delo gledam-o, kakor da je to samo 
stvar ozkega kroga ljudi — upravnega 
odbora; ne razumemo še dovoli), da je 
podjetje, kjer delamo, naše in da so naši 
delovni uspehi v našo posredno in nepo
sredno -korist.

ZAKAJ NISMO DOSEGLI VEČJIH 
USPEHOV S TEKMOVANJI?

Predsednik komisije za tekmovanja in 
tarifo tov. J. Paradiž je go-voril o vseh 
nalogah in vprašanjih — ki jih res ni 
malo — te komisije. Predvsem je raz
členil celo vrsto tekmovanj, ki jih je 
komisija organizirala letos (in sicer pred
kongresna in kongresna, o -katerih v na
šem vestniku redno poročamo). V pred
kongresnem tekmovanju v počastitev V. 
kongresa KPJ je naša podružnica dosegla 
drugo mesto (za »Slov. poročevalcem«), v 
tekmovanju v pdičastitev I. kongresa ESJ 
je pa zdrknila na tretje mesto. Tudi dru
ga tekmovanja niso bila zadovoljiva, ra
zen zadnjega enodnevnega v -počastitev 
II. kongresa KPS. T-o teikmovalnje je bilo 
menda uspešnejše, ker je bilo- mnogo 
-skrbne-;e pripravljeno in ker ni bilo no
benih ovir v proizvodnji, saj zdaj ne pri
manjkuje dela in materiala.

ZAKAJ NIMAMO VEČ UDARNIKOV?
Predsednik tekmovalne komisije je 

odgovoril na to vprašanje z ugotovitvijo, 
da s-o bile v zadnjem -čas-u norme že več
krat korigirane in da so pogoji za dosego 
naslo-va udarnika pri nas m-nogo težji. Za
to ista bila proglašena doslej v tem raz
dobju le dva udarnika. — Dotaknil se 
je -kritično obratnih proizvodnih konfe
renc, ki s-o pri nas precej zgrešene; na 
njih bi morali razpravljati predvsem o 
novih delovnih načinih in predlogih de
lavcev za izboljšanje ter racionalizacijo, 
ne pa o zadevah, ki jih mora operativno 
urejevati vodstvo podjetja. — Med komi
sijo in pisarno -bi bila potrebna tesnejša 
povezava; pisarna naj bi pomagala s sta
tistično službo; tekmovanja bi naj ne bila 
olmejena -le na proizvodne oddelke, tem
več bi naj zajela tudi pisarne, ki bi naj 
po svoji strani pripomogla k popolnej
šemu uspehu tekmovanj. Po zgledu ti
skarne Slov. poročevalca bi naj tudi pri 
nas uvedli v oddelkih kontrolne knjige, 
kamor bi delavci vpisovali napake pri 
prevzemu dela iz drugih -oddelkov. -— 
Končn-o je poročevalec govoril še o vzgo
ji kadra in kaj bi bilo treba ukreniti na 
podlagi preizkusnih izpitov vajencev v 
oddelkih.

PRESKRBA, SOCIALNO SKRBSTVO, 
DELOVNA ZAŠČITA

0 delu drugih komisij je poročal 
predsednik upravnega odlb-ora tov. Mo
žina. Pohvalil je delo novega referenta 
za preskrbo tov. Fr. Metlarja. Ugotovil 
je, da ni -naloga sindikata ukvarjati se 
z nakupovanjem in iskanjem blaga za 
preskrbo. Zato bo moralo to -delo poslej 
prevzeti podjetje, in sicer tu-d-i finančno. 
Naloga -podružnice je samo nadzirati pre
skrbo in predložiti razdelilnik, kakor je 
pozneje naglasil zastopnik GO tov. Jarc. 
— Zaživela je -tudi stanovanjska komisija. 
Zbrani -so vsi podatki o potrebah in s ta - 
novanjislkih raizmerah našega članstva. 
Podjetje bo prihodnje let-o -zidalo 12-sta- 
novanj-slko hiš-o -in nadzidalo hišo na Po
ljanskem nasipu. To bo treba upoštevati 
pri -organizaciji1 prostovoljnega dela pri
hodnje leto. — Komisija za socialno

skrbstvo in dopuste je pravilno razdelila 
napotnice za počitniške domove in pod
pore. Bila je pa še premalo prožna in 
ne dovolj povezana -s komisijo za delovno 
zaščito. Posvečati bo treba mnogo večjo 
pozornost vprašanjem zdravstvenih raz
mer članstva. — Komisija za delovno in 
higiensko zaščito -uspešno izpolnjuje svo
je naloge in je dosegla precej uspehov, 
kolikor je bilo pač mogoče. Pregled ko
misije za inšpekcijo -dela v po-djetiju je 
pokazal, da je precej pomanjkljivosti (o 
njih govorimo na dragem mestu.) Rešiti 
je treba še vprašanje delavskega inšpek
torja, ki ga bomo morali izvoliti na po
sebnih volitvah. — Razgibala se je tudi 
fizkulturna komisija. V načrtu je ustano
vitev FD G-ra-fičair, ki bo prevzelo precej 
fizkultumega dela, doslej omejenega 
predvsem na sindikalni fizkulturni aktiv. 
— Uspešn-o -je začela delovati t-udi »Ljud
ska -tehnika«, ki ima pri- na® ugodne po
goje za razvoj. — Po reorganizaciji mla
dinske organizacije bo mogoče bolje po
živiti tudi delo med mladino v našem 
podjetju.

ORGANIZACIJSKO DELO
Tajnik upravnega odbora tov. J. Neu- 

man je v organizacijskem poročilu opo
zoril na glavne naloge in vprašanja naše 
podružnice. Po grupah je naj,boljši od
delek strojnica knjigot-is-ka, 'kjer imajo 
redno sestanke (tudi tarifne komisije) in 
kjer nadzirajo izpolnjevanje sklepov. Pri
mer nedelavnosti pa nudi- grupa idišame. 
Potrebno je, da bi se bakroret-uša in je-d- 
kalni-ca -osamosvojili. Knjigoveznica jje bi
la lani »delavnejša. Neproduktivni- oddelki 
nimab rednih sestankov. Restavracija 
(menza) nima grupnega- poverjenika.

SKLEPI
Po organizacijskem poročilu se je za

čela diskusija, ki je pa bila na splošno 
omejena le na funkcionarje upravnega 
odbora. Ali grupni poverjeniki ne morejo 
res nič -povedati? Morda je naše sindi
kalno delo na slabih nogah prav pred
vsem zaradi tega, ker niso žive -osnovne 
celice sindikata — grupe. Tajnik je zato 
pravilno predlagal naslednje s-klepe: po
membne komisije naj ima,jo svoje člane 
v vseh -oddelkih ali 'grupah; grupe je tre
ba organizacvsko postaviti na noge; 
grupni poverjenik naj sklicuje sestanke 
aktiva (kakor v knjigoveznici); grupe naj 
iščejo pomoč pri oddelkp-vodjih in komi
sijah (kakor v strojnici); -izboljšati je tre
ba propagandno d-e-lo na splošn-o; priteg
niti mladino v komisije; v tekmovanjih 
t-udi stremeti p-o izboljšanju delovne di
scipline. Tov. Paradiž je še predlagal: 
večji, nadzor nad vajenci; v oddelkovnih 
tarifnih komisijah, k-i naj rešujejo spore 
glede no-rm in mezd, morajo sodelovati 
najboljši delavci oddelkov; do 27. t. m. 
bi naj prevzemali individualne tekmoval
ne obveznosti. Neumam-ov predlog: skli
cati -članske sestanke o plenumu po od
delkih, prenesti sklepe in raz govor o 
tekmovanju.

Ko so bili sprejeti sklepi, je predsed
nik tov. Možina -ob zaključku naglasil, da 
delo plenuma vendar ni bilo zaman. Ugo
tovitve in zaključki bodo nudili boljšo 
podlago za nadaljnje delo naše podruž
nice.

Da bo delo plenuma rodilo zares pri
merne sadove, bodo morali grupni pover
jeniki primerno tolmačiti svojim gru,pam 
poročila, diskusijo in sklepe. Vsekakor pa 
bi bilo tudi treba pregledovati, kako bo
mo sklepe izpolnjevali. Zakaj naša po
družnica je sprejela že mnogo dobrih 
sklepov, ki smo jih pa — pozabili.
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Obveznost za prostovoljno delo smo presegli
Štab delovne brigade naše podruž

nice poroča o roasih uspehih pri pro
stovoljnem delu letos:

Kakor se zaveda dedov no ljudstvo 
vse Jugoslavije, da je treba na vseh 
področjih napeti vse stile za izpolnitev 
številnih delovnih nalog, tako je tudi 
naš delovni kolektiv pr1!' izpolnjevanju 
obveznosti, da opravimo doto ceno šte
vilo prostovoljni ih delovnih ur, pokazal 
svojo zavednost. Ponosni smemo biti, 
da smo ob kongresu KPS ne le izpol
nili, temveč tudi presegli celotno ob
veznost. Oktobra smo opravili 2821 ur. 
Novembra smo do srede meseca opra
vili 420 ur. Mimogrede naj omenimo, 
da je 11. novembra 44 tovarišev in to
varišic knjigoveznice delalo popoldne 
naduro v počastitev II. kongresa KPS- 
Delali so skupaji 165 delovnih ur za 
normalno plačo.

Do 1. novembra smo opravili skup
no 15.195 delovnih ur. Obveznost simo 
do 16. t- m. presegli za 533 ur, ker se 
nam je upoštevalo, da so številne to
varišice, ki bi sicer delale v naši bri
gadi, opravile v mladinskih brigadah 
več sto ur.

Bitka za izpolnitev obveznosti je 
bila huda zlasti v tem mesecu. Brigada 
si je zelo prizadevala, da b|i izpolnili 
in presegli obveznost. Dne 12. t. m- nas 
je delalo na Ambroževem trgu nad 50, 
tako da smo opravili 162 delovnih utr.

Da smo dosegli! tako lepe uspehe, 
gre zasluga zlasti tudi posameznim to
varišem in tovarišicam, ki so delali sa
mostojno. Tako je tovarišica Albina 
Kramar (litografija.) delala 127 ur in 
Ivan Srakar 106 ur.

Upoštevat; je treba, da se je iz naše 
delovne brigade udeležilo več tovarišic 
velikih akcij v delovnih brigadah, n- pr. 
na pionirski progi;,, pri zbirnem kanalu, 
v Novem Beogradu in Železniku. Zave
zale so se, da bodo v našem kolektivu 
opravile 300 ur; čeprav so delale v 
mladinskih brigadah, so opravile pre
cej ur tudi v okrilju naše brigade.

Ko govorimo o uspehih, ne sinemo 
pozabiti, dia je treba čtim bol j preseči 
našo obveznost. Primerno moramo z 
delavnimi uspehi proslaviti tudi letoš
nji 29. november, ko obhajamo pet
letnico zgodovinskih sklepov AVNOJ-a. 
Tudi poslej se bomo marljivo udele
ževali^ prostovoljnega dela, dokler bo 
mogoče delati na sitavMlščih. Zgled nam 
naj bodo posamezni tovariš] in tovari
šice, ki so kljub temu, da so izpolnili 
svojo obveznost, še dalje hodili delat-

Naš delovni kolektiv je letos prejel 
nad 120 značk in priznanj za prosto
voljno delo. Ta mesec prejmemo dve 
znački I. reda im. po eno srebrno in 
brona stoi.

Za štab delovne brigade:
A. Zrnec,

Zakaj smo nezadovoljni z restavracijo
Ko se je naša menza predmcmovata 

v restavracijo, se je hrana izboljšala. 
Kakdr pa kaže, večina abonentov ni 
zadovoljna. Vsi sicer ne godrnjajo, ni
kakor pa niso nezadovoljni le tisti, ki 
dajejo stalno duškai nezadovoljnosti- 
Toda, čeprav bi bili; nezadovoljni le 
nekateri, bi bilo treba raziskati vzroke 
nezadovoljnosti. Zakaj?

Predvsem zaradi tega, ker je dan
danes pr] nais samo v interesu naših 
razrednih sovražnikov, da se kjer koli 
širi nezadovoljnost. Zato, ker je v in
teresu naše skupnosti, da odpravljamo 
povsod vzroke nezadovoljnosti. Tudi 
zato, ker je dolžnost slehernega zaved
nega delovnega človeka skrbeti, da 
pravilno rešujemo vsa vprašanja, ki 
posegajo v družbeno življenje. Zato, 
ker ne smemo ravnodušno ali celo 
malomarno trpeti nobene malomar
nost:, ki škoduje delovnim ljudem im 
ovira naša stremljenja, da bi čim prej 
dosegli višji življenjski standard.

Nekateri pa odgovarjajo: Saj je 
vendar znano, zakaj abonenti naše re
stavracije godrnjajo! Večina Jih ni 
zadovoljna predvsem zaradi striženja 
živilskih nakaznic. Toda uprava se 
ravna strogo po predpisih.

Zares, vsaj nekateri abonenti vedo, 
da so v zvezi z ustanovitvijo delavsko- 
nameščenskih restavracij izšli posebni 
predpisi- Vedo pa tudi, da je bil namen 
vseh teh predpisov delavcem im na
meščencem zagotovit; v resnici boljšo 
in obilnejšo hrano, kakor so jo imeli 
v prejšnjih menzah. Prav zaradi tega 
so se menze spremenile v restavracije- 
Zares se je tudi hrana v naši restavra
ciji izboljšala — kar bodi ponovno na- 
glašeno. Nikakor pa ne smemo spričo 
vsega tega prezreti tudi, da je bila 
velilka večina abonentov tol j zadovolj
na. s prejšnjo preskrbo s kruhom. Pre
skrba s kruhom se na mireč po pre
obrazbi naše menze v restavracijo ni

izboljšala, ampak celo poslabšala. Na
men uredbe in drugih predpisov o 
delavsko - nameščen sikih restavracijah 
nedvomno ni bil, da bi se hrana izbolj
šala na račun poslabšanja preskrbe s 
kruhom. Nobena uprava delavsko - 
namešoenske restavracije ne sme tega 
jrrezreti in se ne izgovarjati, češ krivi 
so le predpisi, ne pa m ! Gre za to, da 
uprava predpise uporablja v njihovem 
smislu, to se prav] tako, da se bo 
hrana abonentov s kruhom vred izbolj
šala. Vsekakor pa smejo abonenti zah
vali, da prejemajo tudi poslej vsaj 
tolika kruha in ne slabšega kakor so 
ga prejemali, dokler so se še hranili 
v menzi.

Konkretno: v naši delavsko-name- 
ščenski restavraciji ti odstrižejo od
rezke za kruh, ki ti ga dajejo s kosi
lom in večerjo; abonent si ne more 
sam po svojih potrebah in uvidevnosti 
kupovati kruha- Ne more si izbirati, 
da bi kruh kupoval, kjer bi mu bolje 
prijalo; ne more izbirati med svežim 
in starim kruhom; ne more namesto 
kruha kupovati moke; mora — hočeš 
nočeš porabiti vse odrezke za kruh, 
najsi kruh je ali ne; ne more si kupil tli 
kruha, če -zaradi bolezni ali kakršnega 
koli vzroka ne more priti v restavra
cijo jest. Uprava restavracije pa mora 
za vsak dan vzeti kruh za vse abo
nente, najsi ga vsi jedo ali ne, čeprav 
gre zaradi tega več ali manj kruha v 
škodo, ker ga nekateri pri kosilu ali 
večerji ne jedo.

Tn še boil j konkretno: Kosi kruha, 
ki jih prejemamo v restavraciji, so 
precej- različni. Nihče ne ve, ali: mu 
gre 10, 15 ali 20 dkg kruha. Marsikomu 
se zdi, da mu režejo mnogo preskopo 
kruh. Nekateri pa odmerjeni kruh po
kvarijo — bodisi da ga samo načnejo 
že v jedilnim, ali pa pozneje vzamejo 
iz žepa in v/nžejo v predal, kjer splesni. 
Marsikomu se pa ne zdi le, temveč prav

dobro ve, da ne ustreza tudi kakovost 
kruha v naši restavraciji. Ne govo
rimo le o tem, kako je ta kruh pečen: 
gre predvsem za to, da ta kruh ni pe
čen v pravilnem, predpisanem raz
merju med koruzno in enotno moko- 
V tednu od 7. do 14. t. m. smo se vpra
ševali, ali se je razmerje moke spet 
spremenilo po novih predpisih. Toda 
nobeni novi predpisi niso bili objav
ljeni, čeprav je bil naš kruh rumen 
zaradi koruzne moke. Mestna ne.karija 
je medtem prodajala kruh iz dobre 
enotne moke. Vprašali smo se: Ali ni 
uprava restavracije dolžna protestirati 
pri pekarnskem podjetju, brž ko dobi 
slab kruh? Kdo je pa odgovoren, če 
uprava sama zakrivi, da je kruh slab? 
Ali nekatere uprave res dajejo pekar
nam za peko kruha presejano moko? 
Vsega tega ne verno; prav dobro pa 
vemo, da smo jedli slabši kruh kakor 
tedaj, ko smo ga še sami kupovali v 
pekarnah-

Še konkretna vprašanja: Ali že samo 
vprašanje našega vsakdanjega kruha v 
naši restavraciji ne zasluži, da bi se 
pozanimali za vzroke nezadovoljnosti 
abonentov? Ali sme katera koli uprava 
delavsko-naimeščenske restavracije svo
jim abonentom zmanjševati obroke 
kruha in poslabševati kakovost kruha? 
Zakaj ni imela naša menza nikdar niti 
enega samega sestanka abonentov? Za
kaj sedanja naša restavracija ne skliče 
sestanka? Zakaj leži pritožna knjiga 
v pisarni in ne v samem obratu?

Tudi zelo konkretna vprašanja: Ali 
naše osebje z upravo vred pozna med 
-drugim tudi pravila o poslovanju de- 
lavsko-nameščensikbh restavracij ? Člen 
12 teh pravil se glasi: »Upravnik de- 
lavsko-nameščenske restavracije in vse 
v restavraciji zaposleno osebje se mora 
podrobno seznaniti s predpisi teh pra
vil, na njihovi podlag] razvijati svojo 
organizacijo in po njiih prilagojevati 
poslovanje ter vse delo.«

Ali je naši upravi znan 14. členi 
pravil? Glas] se: »Na predlog abonen
tov ali sindikalne podružnice ali usta
novitelja je treba redno, najmanj en
krat mesečno prirejati sestanke vseh 
abonentov. Itd.«

Po 9- členu pravil »mora biti uprav
nik restavracije ali njegov namestnik 
med časom dajanja hrane v jedilnici- 
Abonenti se obračajo z vsemi rekla
macijami nanj.«

Še tole! 41. člen določa: »Upravnik 
restavracije sestavlja skupaj z glav
nim kuharjem jedilnik za 15 dni vnaj 
prej, tako da mora biti sestavljen tn 
dni pred časom, ko začne veljati«

V 52. členu je pa med drugim reče
no: »V vsaki delavsko-nameščenski re
stavraciji mora biti pripravljena suha 
hrana za abonente, ki jim izjemno n1, 
mogoče priti jest pravočasno-, kakor 
tudi za abonente, ki odhajajo na služ
beno potovanje ali se s potovanja vrne
jo v času, ko se kuhane jedi ne iz-' 
da ja jo.«

To je pa samo nekaj vprašanj, J0 
bi jih moral;: obravnavati na sestanku 
abonentov. Kdaj bo sklican pri nas rij 
prvi? (Sklican je bil 24. t. m., ko je bi 
ta članek že postavljen.)

Fr- Slokan

Nadaljujmo prostovoljno 
delo po 29. novembru!
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UGOTOVITVE KOMISIJE INŠPEKCIJE ZA DELO
Kakor smo poročali, je komisija za in

špekcijo 'dela odkrila v naših oddelkih 
več napak. Tu so naštete; hkrati so do
ločeni ukrepi in roki, do kdaj je treba 
napake odpraviti.

1. Ročna stavnica je zaprašena s svin
čenim prahom. Sesalni aparat je pokvar
jen ter je temeljito' čiščenje onemogoče
no. Popraviti se mora ta aparat ali pri
skrbeti novega do 20. II. 1949.

2. V strojnici in knjigoveznici je treba 
zastekliti okna s šipami, ki so že dobav
ljene, do 30. II. 1948.

3. Za vse ostale oddelke, kjer manj
kajo šipe v oknih in niso še dobavljene, 
jih je treba priskrbeti in okna zastekliti 
do 30. IX. 1949.

4. V tiskarski strojnici so nekateri 
stroji, ki imajo premalo zavarovana jer
mena in kalutc. Talko se morata zavaro
vati jermena in kal,uta z žično mrežo v 
celoti pri brzotiskarslkih strojih znamke 
Frankental in Fjerno ter pri rezalnem 
stroju znamke Karel Krause do 30. de
cembra letos.

5. V spodnji knjigotiskarski strojnici
je treba zavarovati zobata koleisa s pri
mernim pločevinastim pokrovom pri stro
ju Kaiser Sobne št. 1657 in zavarovati 
ppgonsko kolo do njegove višine z žično 
mrežo, in sicer do 30. decembra t. 1.

6. V oddelku rotacije se zaščitna vra
ta pri dvigalu ne zapirajo. Zaradi varno
sti je treba ta vrata popraviti, da se bo
do brezhibno odpirala in zapirala. To je 
treba opraviti do 30. t. m.

7. V prostoru za centralno kurjavo je
treba, da se montira dvigalo za odvoz 
ogorkov, ki jih mora zdaj kurjač nositi 
na hrbtu. To mora biti urejeno do 30. IX. 
1949.

8. V mehanični delavci nima Smirkova 
plošča pri velikem brusilnem stroju za
ščitne naprave. Zavarovati je 'treba to 
ploščo s kovinskim okrovom. To je tre
ba urediti do 30. XII. 1948.

9. V skladišču papirja v prvem nad
stropju je za varnost pred požari prema
lo poskrbljeno. Priskrbeti je 'treba za ta 
Prostor še minimaks in ga namestiti v 
bližini vrat. To je treba urediti do 30. I. 
1949.

10. Električna napeljava je v nekate
rih oddelkih provizorično urejena, tako 
na so dovodne žice speljane po steni, 
plasti v litografski strojnici in brusilnici. 
“se dovodne žice, ki so še- prosto spe
hane, je treba napeljati po ceveh do 
30. V. 1949.

H. V kopalnici je električno stikalo 
nameščeno na notranji strani stene ko
palnice, električna žarnica pa je pritr- 
tena na kovinski nastavek, ki je pritrjen 
jja stransko steno in je dosegljiv z roko, 
. nn je oboje smrtno nevarno. Premestiti 
,e treba stikalo na zunanjo stran stene 

namestiti žarnico v nastavek, ki ne 
Prevaia električnega toka. To je treba 
Ure'diti do 30. t. m
i V stereotipiji je nameščena elek- 
ucna stikalna plošča, katera nima na 

rot^0e” °hrova, tako ida se je mogoče z 
Ce °, dotakniti neizolirane električne ži- 
tr'k *ar Povzro'či nezgodo. Napraviti je 

e°a primeren okrov do 30. t. m.
Na vseh ostalih električnih stikal- 

pr Ploščah v drugih oddelkih je treba 
,av tako zavarovati stranske dele z 

uKrovi do 30. III. 1949,
14. V stereotipiji -'e treba »pri topil- 

na®1 kotlu za vlivance rotacijskih plošč 
bn!?eS®! odvajalno cev, ventilator, da se 

° svinčeni hlapi bolje odvajali. Prav

tako je treba v tem oddelku zakrpati 
betonski tlak, da bo mogoče laže čistiti 
svinčene odpadke. To je treba urediti do 
30. III. 1949.

15. Umivalnice v vseh oddelkih tiskar
ne so urejene samo na mrzlo vodo. Ker 
se skoraj v vseh oddelkih dela s svincem 
ali z jedkimi snovmi, je trelba napeljati 
toplo vodo v vse umivalnice. Prav tako 
s e morajo dosedanja nehigienična umi- 
valna korita zamenjati s higieničnimi be
tonskimi koriti. Vse to je treba urediti 
do 30. X. 1949.

16. Ventilacijske naprave so v vseh 
oddelkih nepravilno urejene, tako da iz
sesavajo samo zrak iz oddelkov, niso pa 
urejene, da bi vsrkavale svežega. Pokli
cati je treba strokovnjaka, ki bo napra
vil načrte za ureditev vseh ventilacij
skih naprav in se dogovoriti, v kolikem 
času bi bilo mogoče to preureditev na
praviti. Načrte se mora predložiti pover
jeništvu za delo, za kar se bo izdala po
sebna odločba za to preureditev. To je 
opraviti do 30. XII. 1948.

17. V oddelkih bakrotisk, brusilnica, 
jedkalnica, litografija, kopirnica in klišar-
na »deiajo zaposleni v mokrem in s snov
mi, ki razkrajajo obleko. Priskrbeti se 
mora po teh oddelkih zaposlenim gumi
jaste škornje in gumijaste predpasnike. 
Šoferjem, ki pa izpirajo avtomobile, pa 
samo gumijaste škornje. To je urediti do 
30. I. 1949.

18. Vse sedanje garderobne omarice
je treba urediti, da jih bo mogoče za
klepati in prezračevati (zamrežena- od
prtina na zgornjih in spodnjih delih vrat). 
To je treba urediti do 30. III, 1949.

19. Za vse delavce, ki še nimajo gar
derobnih omar, jih je treba priskrbeti. 
Te omarice morajo biti narejene po ob
stoječih predpisih. To je treba urediti do 
30. V. 1949.

20. V oddelkih, k:er so nameščene 
električne žarnice s plitvimi senčniki ali 
so celo brez njih, kar kvarno vpliva na 
oči zaposlenih, je treba na vse te elek
trične svetiljke, ki so nameščene v vi
šini 2 m, namestiti globoke senčnike. To 
je itr-eiba urediti do 30. III. 1949,

21. V oddelku retuše bakrotiska je
prostor slabo ogrevan. Za ta oddelek je 
treba priskrbeti električno peč. To j-e 
treba urediti do 30. t. m.

22. V oddelkih stereotipija, mehanična 
delavnica in prostor za centralno kurjavo
so stene močno zamazane, potemnele in 
zaprašene. Pobeliti se morajo vsi ti pro
stori, nadalje vsi prostori, ki niso bili 
pdbeVeni letos, in vsi prostori, v katerih 
se dela s svincem, ne glede, ali so bili 
beljeni letos ali ne. To je treba urediti 
do 30. IX. 1949.

23. Delovnih prostorov ne snažijo do
volj, kar kvarno vpliva na zdravje zapo
slenih. Uprava podjetja mora zaradi bolj
šega čiščenja teh prostorov namestiti še 
4 stalne snažilke. To je treba urediti do 
30. XII. 1948.

24. Za vse delavstvo, ki dela pri de
lih, za katere določa uredba zaščitno 
obleko, je treba obleke priskrbeti, jih 
redno menjati in prati. To mora biti 
urejeno do 30. IX. 19*9.

25. Vsa stranišča, ki so pleiskana s 
temnimi barvami, je treba pleskati s sve
tlo oljnato barvo. To je treba urediti do 
30. I. 1949.

26. Za ročno stavnico ;e treba priskr
beti prostor za uredite-v kopalnice, v ka
teri je treba namestiti najmanj dve prhi..

Kopalnica mora biti urejena na mrzlo in 
toplo vodo. To mora biti urejeno do 
30. IX. 1949.

27. V vseh oddelkih, hodnikih in stop
niščih občutno primanjkuje pljuvalnikov. 
Priskrbeti je treba primerno število plju
valnikov za vse delovne prostore, hod
nike im stopnišča. To je treba urediti do 
30. III. 1949.

28. Za vse osebje, ki je zaposleno pri 
obločnicah, je treba priskrbeti zaščitne 
naočnike do 30. III. 1949,

29. Da se ugotovi zdravstveno stanje 
vseh uslužbencev, ki so bili na zadnjem 
zdravniškem pregledu pregledani, mora 
referent za socialno zavarovanje stopiti v 
stik z zavodom za -soic. z-avarovan-e, do
biti podatke in imena obolelih delavcev. 
Uprava podjetja pa mora skupno s sindi
kalno podružnico obolele delavce razpo
rediti na manj nevarnih delih in jih vse 
splošno zaščititi. To je treba urediti do 
30. XII. 1948.

30. Za vse delavstvo, ki ima opravka 
pri delu z bencinom, bencolom. ali z dru
gimi jedkimi snovmi, ki razjedajo kožo 
na rokah, je treba nabaviti zaščitno ma
zilo, ki bo varovalo kožo. Poleg tega je 
treba priskrbeti delavstvu potrebno koli
čino mila za umivanje rok. To je treba 
opraviti do 30. XII. 1943.

31. Garderobni prostor za knjiigoveške 
delavce ni ogrevan. Namestiti je v ta 
prostor ognjavarno ogrevalno peč do 
30. XII. 1948.

32. V obratni menzi je posoda za ku
hanju hrame močno obrabljena, tako da 
odpada emajl, kar lahko povzroča obo
lenje. Prav tako morajo abonenti čakati 
na postrežbo zaradi pomanjkanja iedil- 
neig-a pribora, zlasti krožnikov. Uprava 
podjet-a m-ora priskrbeti za obratno men
zo dovolj emajlirane posode im na-manj 
200 krožnikov. To je treba urediti do 
30. XII, 1948.

33. Za strežno in kuhinjsko osebje je
treba priskrbeti bele naglavne rute, ki 
jih mora osebje stalno nositi. To je treba 
urediti do 30, t. m.

DVIGALO - ZVONEC - 

ORGLICE
V prejšnji številki našega glasila ie 

bil priobčen zelo dober in umesten čla
nek, ki nazorno dokazuje, kakšen odnos 
imax> delovni ljudje do -dela in kako jih 
boli' vsaka brez potrebe, izgubljena ura.

Vsekakor je bilo izgubljenih mnogo 
delovnih ur, -ker ni bila urejena zadeva 
z dvigalom. Članek ibi rad samo toliko 
popravil, da ni glavna krivda v tem, ker 
dvigala niso uporabljali zaradi zamaše
nega zvonca; dvigalo ne -deluje zaradi 
tega, ker ni vrvi. Stara vrv se je utrgala 
že pred dobrim mesecem. To so sporočili 
vodstvu podjetja. Uspeh je bil, da so 
mehaniki staro vrv pobrali, nove pa niso 
namestili. Naloga vodstva podjetja je, da 
potrebno vrv čimprej priskrbi.

Kar se pa tiče zvonca, je stvar popol
noma druga. Predlog, ki je omenjen v 
članku, je zelo dober in sprejemljiv. Zelo 
se čudim, zakaj ne uporabljajo zdaj na
čina, ki je bil v rabi nekdaj. Prizadeti 
ljudje se izgovarjajo, češ da so strojniki 
predolgo zvonili, tako da je zvonjenje 
šlo na živce. Baie pa zv-onec po osvobo
ditvi sploh ne -deluje.

Naš sindikalni funkcionar, ki je zefo 
uvideven mož, je našel pametno rešitev. 
Namesto prekletega zvonc-a bi naj vod
stvo podjetja montiralo takšne »orglice, 
kakršne imajo pevovodje. Tako bi bili 
tudi slabi živci zavarovani. __J —



6 ČRNO NA BELEM

ljudska tehnika
Prejšnji mesec so bili po vsej Slo

veni j občni zbori nove organizacije 
Ljudske tehnike. Ljudska tehnika im? 
velik pomen, zakaj odločilno bo vpli
vala na rast našega strokovnega kadra. 
Prav vzgoja strokovnega k a dir a jo 
glavni namen Ljudske tehnike.

Med petletko se bodo morali uspo
sobiti številni šoferji, mehaniki, kon
struktorji, fotografi itd. V okviru Ljud
ske tehnike delujejo krožki za posa
mezne tehnične in industrijske stroke. 
V krožkih pa tudi študiramo razno 
tehnične in druge izboljšave, preizku
šamo izume in racionalizatorske pred
loge-

Ljudska tehnika igra tudi pomemb
no vlogo v predvojaški vzgoji. Mladinci 
se seznanijo z osnovnimi elementi teh
nike. Z razmeroma visokim tehničnim 
znanjem v armadi laže sledijo pouku 
in hitreje napredujejo.

V tovarnah, ustanovah, šolah itd. se 
ustanavljajo klubi Ljudske tehnike. 
Klub je osnovna organizacija, ki de
luje na prostovoljni podlagi svojega 
članstva. Ustanavljanje klubov podpi
rajo množične organizacije. V odboru 
Ljudske tehnike deluje 5—10 ljudi 
(predsednik, tajnik, blagajnik, gospo
dar in člani)-

Član kluba lahko postane vsak dr
žavljan, ki jie izpolnil 14. leto in uživa 
državljanske pravice ter je pripravljen 
izpolnjevati pravila. Članarina znaša 2 
do 5 din na mesec.

Klubi imajo svoje krožke v delav
nicah, laboratorijih, kabinetih itd. — 
predvsem tam, kjer je potrebno nje
govo delovanje din kjer se članstvo po
sveti tej ali oni tehnični stroki. Y okvir 
njihovega dela spadajo tečaji, preda
vanja, prireditve, diskusijski sestanki 
in praktično delo. Krožki se ustanav
ljajo na pobudo članstva ali uprave, in

Šah kot igra je stara kakor naša 
kultura. Že Kitajci, Ind! jci, Arabci in 
Rimljani so gojili to igro, kar je danes 
nesporno zgodovinsko dokazano- l a si
jajna kulturna preteklosti potrjuje 
eminentno vrednost te igre, če jo sploh 
smemo imenovati igro. Res je, da so 
šah igrali pred več stoletji največ po 
raznih dvorih, v širino med ljudstvo 
pa ni prodrl, verjetno iz gospodarski h 
razlogov in pa zaradi tedanjega napač
nega m!siljenja), češ da ljudstvo kot 
masa ni sposobno za kako duševno 
delo. Toda šah je in tudi v bodoče 
naj bo predvsem ljudska, delavska 
igra, ki postaja vsak dan bol j množič
na. Danes, v naši ljudski državi, pa 
so irazmere za razvoj šaha bistveno 
drugačne, šah se širi res v širino in 
tudi finančna sredstva so na razpolago 
za to, za kar gre zahvala naši ljudski 
oblasti, ki po vzoru Sovjetske zveze 
propagira in pospešuje razvoj šaha po 
vseh linijah.

Šah se je po vsem svetu, zlasti po 
prvi svetovni vojni, tako močno raz
širil, da je dandanes najbolj posploše
na resna družabna igra na svetu sploh. 
Nekatere države poučujejo šali celo v 
šolah, kair je viden znak neprecenljive 
pedagoške vloge šaha.

v naši podružnici
sicer po panogah: strojni, kemični, le
talski, radioamaterski, fotoamaterski 
itd. člani kluba lahko delajo v več 
krožkih. Krožki imajo svoje voditelje. 
Vodstvo se lahko razširi a a 3—5 čla
nov.

Na pobudo sindikalnih organizacij 
je bilo do I. kongresa ES J v Sloveniji 
ustanovljeno 62 raznih krožkov Ljud
ske tehnike. Gmotna podpoiro je nudil 
klubu glavni odbor ES, in sicer milijon 
dinarjev (za ureditev delavnic, za 
orodje in polizdelke). Do novembra je 
bilo v vsej državi 252 klubov. Dolo
čeno je, da se bo doi konca leta usta
novilo 378 klubov po vsej državi, do 
konca prihodnjega leta pa 1960.

Na posvetovanju klubov Ljudske 
tehnike v Beogradu so sklon lili, da 
bodo od 10. novembra do 15. decembra 
letošnji redni občni zbori- Na njih 
bodo klubi določili naloge za prihod
nje leto. Januarja bo v Beogradu prvi 
kongres Ljudske tehnike. Dolžnost klu
bov je, da sodelujejo v predkongres
nem tekmovanju.

Tudi v našlj Sindikalni podružnici 
smo pred meseci ustanovili klub Ljud
ske tehnike. Klub ima zdaj avtomeha
nični krožek z 41 člani, fotokrožek 
(20 članov) in kemijski krožek s štiri
mi člani. Po pravilih mora imeti vsak 
krožek najmanj 5 članov, zato ta kro
žek ne bo mogel delovati, če si ne bo 
pridobil še vsaj enega člana.

Vsak član našega kluba je mogel 
opaziti, da ni bilo od ustanovitve do 
IT. kongresa KPS nobenega sestanka- 
Klub ne deluje, kakor bi moral. Z ne
koliko večjo vnemo in energijoi bi bilo 
mogoče poživiti tudi delavnost našega 
kluba. Začeti bi bilo treba tudi prak
tično delo s sredstvi, ki jih imamo.

A. Zrnec

Poglejmo, kaj je prav za prav na 
tej igri tako zanimivega in privlačne
ga, da se ji toliko ljudi z vnemo, tudi 
poklicno posveča? Šahovska igra za
stavlja premišljujočemu človeku nad 
vse zanimi ve, pa hkrati težke laloge- 
Ves material v šahu, t. j. nekaj lesenih 
figur, sledi določenim preprostim pra
vilom, a obliko boja mu vlije človeška 
misel. Nekaj skrivnostnega je. nekaj 
neizčrnncga. kar vedno iz nova privlači 
človeško misel, preveva vse premikanje 
šahovskih čet na šahovnici. Dve arma
di sta, ki si stojita popolnoma izena
čeni nasproti. Boj belega prot: črnemu, 
boj luči proti temi, boj dveh enakih 
borcev. Eden največjih umetnikov, 
strategov v vodenju šahovskih sigur, 
dr. Emanuel Lasker, je označil šahov
sko igro kot borbo dveh volj za nad
oblast- Isto je tudi mnenje našega 
slavnega slovenskega šahilsta, velemoj
stra dr. Milana Vidmar ja. Sami si po
glejte itak prečuden šahovski pair pri 
igri. kako neprenehoma strmi v drob
ne lesene figure, tako da pozabi na 
čas :iin prostor, talko se posveti in za
misli v igro. Skoraj nerazumljivo je to 
za tistega, kil šahovske igre ne pozna 
od blizu.

Kdor pa že razume psihološke skriv
nosti take zagrizene borbe, ta se bo 
mogel samo čuditi veliki notranji vred
nosti šahovske igre. Šah zahteva od 
posameznika zlasti dvoje: 1. logično 
stalno pozoirno premišljevanje, 2. za
grizeno voljo, da se zrelia misel izpelje- 
Ti dve zahtevi lagodnemu, površnemu

človeku nista nič kaj všeč, toda ue 
samo v šahu, temveč celo resne zahte
ve, ki jih terja življenje, na splošno 
ne. Iz tega torej takoj iz v lira pomen 
šahovske igre za izobrazbo posamez
nika: bistri; mu um, ostri mu misel um 
krepi voljo v stremljenju, v borbi in 
odporu. Priznali boste, da so ravno to 
bistvene poteze v človeškem kultur
nem udejstvovanju sploh. Baš za tega- 
del je šahovska igra tolike vrednosti 
in pomena za izobrazbo posameznika, 
saj prava izobrazba kot posledica pe
dagoške vzgoje daje za zrel sad ravno 
bistrega in močnega človeka,

*

Ponovno apeliram na vse članstvo 
naše sindikalne podružnice, da poveča 
naše šahovske vrste. Posebno velja to 
za tovarišice, ki so lansko leto kazale 
veliko voljo, medtem ko jih letos še 
nisem videl v »rdečem kotičku« za ša
hovnico! Preteklo sezono je 5 tovarišic 
iz naše tiskarne nastopilo celo na žen
skem prvenstvu Ljubljane. Igralni dne
vi so torek in sobota od pol osmih 
zvečer dalje.

*

Vsakdo, ki stremi' zia napredkom v 
šahu, mora znati partijo pisati in citati- 
To je brezpogojno in nujno potrebno. 
Figure ima jo te-le znake: kralja ozna
čimo z velikim K, damo z velikim D. 
trdnjavo z velikim T, lovca z velikim 
L, skakača z veliki m S, medtem ko 
kmet nima nobenega znaka. Na šahov
nici pa ima vsako pol je svoje ime. na 
ta način je mogoče pisati in reprodu
cirati vsako partijo. Črte, k; vodijo 
navpično od belega proti črnemu, so 
imenovane s črkami. Če gledamo s 
strani belega, in sicer od leve proti 
desni, se imenujejo črte po vrsti a, b, 
c, d, e, f, g, h. Prečne črte, ki križajo 
navpične črte, pa so označene s števil
kami od 1 do 8. Prečna črta, na katero 
postavimo vse bele figure, ima številko 
I- To je prva črta ali linija. Vsi beli 
kmetje stoje ob začetku partije na 
črti 2. Naslednja prečna črta ima šte
vilko 3 dni tako dalje.

Vsako polje na šahovnici dobi torej 
dva znaka: enega po navpični črti, 
drugega pa po prečni' črti. Bela trdnja

va v levem kotu stoji to reji ob začetki* 
na polju at, skakač zraven trdnjave 
na polju bi, lovec poleg njega na po
lju cl, dama je na dl. kralj na eL 
desno od kralja je lovec na fl, skakač 
na gl, trdnjava v desnem kotu pa na 
hi. Beli kmetje so postavljeni na polja 
ai2, b2, c2, d2, e2, f2, g2, h2. Črni kmetje 
stoje ob začetku na poljih u7, b7, c. • 
d7. e7, f7. g7, h7; črne figure pa sto id 
v levem kotu, če gledamo s strani be
lega, je črna trdnjava na polju a8. 
zravem n je skakač na bS, nato lovec 
na c8, črna dama na d8, kralj na eS- 
drugi lovec na f8, drugi skakač na 
g8 in druga trdnjava na liS- Da si to 
znanje osvojiš, zadostilie malo dobr' 
volje -in 10 minut časa! Poskusi in pre
pričal (-a) se boš.

Uren Lado

jlezahvihAHO
športno Kufaikfi'


